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شماره

صفحه

روزنامه

وزیر راه و شهرسازی از احتمال تصویب قانونی برای افزایش مالیات واحدهای گران قیمت خبر داد.
رستم قاسمی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره افزایش نرخ اجاره بها و ودیعه در سال ۱۴۰۱ گفت: گرانی نرخ اجاره بها و ودیعه مسکن به دلیل 

مشکلات عرضه و تقاضاست که کمبود جدی در این حوزه باعث به وجود آمدن این اختلاف شده است.
وزیرراه و شهرسازی با بیان اینکه تقریباً در همه سال ها این رشد گرانی اجاره بها را داشته ایم و این مسئله تنها به سال ۱۴۰۱ بازنمی گردد، بیان کرد: 

در هیئت دولت این موضوع بررسی کردیم و تاکید شد که باید مشکلات عرضه را کاهش دهیم.
وی درخصوص واحدهای گران قیمت هم گفت: قانونی در مجلس در حال تصویب است که برای واحدهای گران قیمت مالیات های بیشتری گذاشته 

شود تا عرضه آنها بیشتر صورت گیرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در هفته جاری مرحله دوم طرح نهضت 
ملی مسکن در شهرهای جدید را با ظرفیت ۱۰۰ هزار واحد آغاز می کنیم 

که سیاست جدید، ساخت مسکن با تراکم پایین خواهد بود.
اجرای دنبال  به  کرد:  اظهار  ایسنا  با  گفت وگو  در  جعفری   علیرضا 
۱۰۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن در شهرهای جدید که در خردادماه شروع 
شد، چهارشنبه هفته جاری عملیات ۱۰۰ هزار واحد گام دوم نهضت ملی 
مسکن در شهرهای جدید را با دستور رستم قاسمی ـ وزیر راه و شهرسازی 
آغاز می کنیم.وی افزود: با توجه به اینکه طرح نهضت ملی مسکن، متقاضی 

واجد  متقاضیان  که  شهرهایی  در  را  پروژه ها  مرحله  این  در  است  محور 
شرایط ثبت نام کرده و به مرحله افتتاح حساب رسیده اند کلنگ زنی می کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: درخصوص ۱۰۰ هزار واحد مرحله 
اول در بحث آماده سازی زمین به پیشرفت بیش از ۶۰ درصد رسیده ایم و در 
حوزه ساخت مسکن هم به بالای ۱۰ درصد پیشرفت فیزیکی دست یافته ایم.
جعفری با اشاره به سیاست جدید وزارت راه و شهرسازی به منظور احداث 
مسکن با تراکم پایین گفت: با توجه به این موضوع امیدواریم دوره ساخت 
را کاهش دهیم که در کاهش هزینه تمام شده مسکن تاثیرگذار خواهد بود. 

هشدار  کشور  مسئولان  طرفی  از 
می دهند که جمعیت کشور به علت 
کاهش در فرزندآوری رو به پیری 
به  تشویق  را  مردم  دایما  و  می رود 
ولی  می کنند  فرزند  تعداد  افزایش 
فرزندآوری  هزینه  دیگر  طرف  از 
برابر  چند  را،  آن  پرورش  و 
متناقض  سیاست های  این  می کنند! 
چه عواقبی می تواند داشته باشد؟ هر 
چیزی  که  زمانی  انسان حسابگری، 
آن  ضد  می کند،  طلب  کسی  از  را 
می داند  چون  نمی خواهد  او  از  را 
غرض  نقض  آمده،  وجود  به  تضاد 
کرده و علیه خود حرکت می کند. 
به  قیمت ها  برابری  چند  افزایش 
تاکنون  جاری  سال  ابتدای  از  ویژه 
شده  منجر  ازدواج  آمار  کاهش  به 
است.  برده  بالاتر  را  ازدواج  سن  و 
دارد،  درآمد  و  شغل  نه  که  جوانی 
نه مسکن، نه هزینه چند صد میلیون 
اولیه  امکانات  نه  ازدواج،  تومانی 

داریم  انتظار  چگونه   ... و  زندگی 
ازدواج کند؟ کسانی هم  بتواند  که 
شده اند  مجبور  میلشان  علی رغم  که 
کنند  ازدواج  نداری  شرایط  این  با 
بعد از مدتی بعضاً به جدایی و طلاق 
منجر شده است و اگر در بین اینان 
زندگی  ادامه  توانسته اند  زوجینی 
تأمین  توانایی  اما  دهند  مشترک 
او  نگهداری  و  فرزندآوری  هزینه 
که  علاقه ای  همه  با  لذا  ندارند.  را 
مشکلات  خاطر  به  دارند  فرزند  به 
فرزند  داشتن  از  اقتصادی اش، 

صرف نظر کرده اند.
آن تعداد کمی هم که از این مرحله 
حالا  شده اند  بچه دار  و  کرده  عبور 
با گرانی سه برابری شیر خشک و 
سایر مایحتاج کودک، چه کار باید 
بکنند؟ این فشارها بر نسل جوان و 
خانواده های آنها، چه نتیجه ای دارد؟ 
این سیاست های متناقض به کجا  و 

می انجامد؟

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

به قلم مدیرمسئول

از هر دری کلامی

وزیرراه و شهرسازی مطرح کرد؛

انجمن تولیدکنندگان شیر خشک:

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

معاون فنی و آماری سازمان سنجش هشدار داد؛

کنکوری ها در ثبت اطلاعات خود
دقت کنند

مدیرکل محیط زیست: 

تهرانی ها از سال ۹۶ تا پایان ۱۴۰۰ 
فقط ۳۶ روز هوای پاک داشتند

کشور با بحران کمبود آب مواجه است

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: از نظر بنده بهترین 
راهکار برای بهینه سازی مصرف آب در وهله اول آموزش مردم و در گام 

بعدی اجرای سیاست های قیمتی است.
به  تدابیری  اتخاذ  بر ضرورت  تاکید  با  عباسی  فریدون  ایسنا،  گزارش  به 
منظور مدیریت صحیح منابع آبی در سطح کشور، بیان کرد: در حل همه 
یک  که  زمانی  است؛  اهمیت  حائز  بسیار  مدیریتی  انسجام  کشور  مسائل 
تخصص های  با  مختلف  وزارتخانه های  پای  شود  انجام  است  قرار  کاری 
شرب  آب  بخش  آب،  حوزه  در  مثال  عنوان  به  می آید.  میان  به  متفاوت 
به سازمان آبفای کشور باز می گردد که زیرنظر وزارت نیرو است. بخش 
آب کشاورزی نیز به وزارت جهاد کشاورزی باز می گردد. مسئول اصلی 
آب کشور نیز وزارت نیرو است. موضوع سدهای کشور نیز در کمیسیون 
انرژی مجلس دنبال می شود در حالی که باید در کمیسیون عمران مجلس 

این موضوع پیگیری شود.
انسجام مدیریتی در قانون گذاری حوزه آب وجود ندارد

وی در ادامه اظهار کرد: موضوع آب نیز در کمیسیون کشاورزی مجلس 
دنبال می شود درحالی که سر وکار وزارت نیرو با کمیسیون انرژی مجلس 
است. حتی در داخل مجلس و برای قانونگذاری که باید یک انسجام وجود 

داشته باشد در موضوع آب این انسجام وجود ندارد.
این عضو کمیسیون انرژی گفت: در حوزه اجرا نیز ما یک امور آب و یک 
آبفا داریم که کارشناسان کافی از نظر تعداد و از نظر تخصص ندارند. دولت 
باید نقش تنظیم گری و نظارت در این حوزه ها داشته باشد، ولی متخصص 

کافی نیز در حوزه تنظیم گری و نظارت ندارد.
وزارت کشاورزی اقتدار لازم برای اصلاح الگوی کشت ندارد

نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه واقعیت این 
است که خشکسالی همواره وجود دارد، تصریح کرد: ما شاهد کشت بی 
رویه محصولات آب بر در حوزه کشاورزی هستیم، وزارت جهاد کشاورزی 
نیز اقتدار لازم را برای جلوگیری از این موضوع ندارد. اقتدار به معنای تحکم 
و زور نیست بلکه باید با سیاست های تشویقی به سمت اصلاح الگوی کشت 
گام برداشت. زمانی که به کشاورز گفته می شود کشت آب بر نداشته باش 
و کشت جایگزین را اجرایی کن باید کشاورز نیز تشویق شود که این ابزار 

تشویقی در اختیار وزارت جهاد کشاورزی نیست.
کشت  می خواهد  که  را  محصولی  هر  کشاورز  کرد:  تاکید  ادامه  در  وی 
که  زمانی  حتی  می کند  مصرف  آب  دارد  قصد  که  میزان  هر  و  می کند 
تا  می رود  مجوز کف شکنی  به سراغ  می شود  چاه های کشاورزی خشک 
منابع زیرزمینی  از  بیشتری  برداشت  افزایش دهد و  عمق چاه های خود را 

داشته باشد.
عباسی گفت: مسئله آب به وزارت خانه های صنعت و کار نیز باز می گردد، 

برای  سرمایه  و  ندارند  اشتغال  که  زمانی  دارند.  اشتغال  به  نیاز  مردم  چون 
اشتغال زایی ندارند یا به حاشیه شهرها مهاجرت می کنند و به سراغ مشاغل 
کاذب می روند یا اینکه به سراغ کشاورزی می روند در حالی که گنجایش 

کشاورزی کشور با این شکل سنتی تا حدی است.
مدیریت صحیح منابع آبی بسیار حائز اهمیت است

هستیم،  حوزه آب  در  واحد  مدیریت  یک  نیازمند  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
گفت: رفتار طبیعت به گونه ای است که مسئله گرم شدن زمین مطرح است 
را  به آب  نیاز  نیز  شهرنشینی  و گسترش  افزایش جمعیت  دیگر  از سوی 
افزایش داده است. همه این موارد بر ضرورت مدیریت صحیح در این حوزه 
می افزاید. از سوی دیگر ما باید آب فاضلاب را نیز کنترل کرده و از آن 
برای آبیاری فضای سبز استفاده کنیم. همه این موارد می طلبد تا به سمت 

مدیریت واحد در حوزه آب گام برداریم.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه خاطرنشان کرد: به نظر می رسد 
به فکر آینده  از الان  باید  ادامه دار است و  موضوع کم آبی و خشکسالی 
باشیم تا شرایط سخت تری رقم نخورد. آموزش مردم نیز در این حوزه بسیار 
حائز اهمیت است. مردم باید باور کنند که آب کم است و در مصارف خود 
دقت کنند. نباید از آب شرب برای آبیاری درختان در منازل استفاده شود.

باید به سمت واقعی کردن قیمت آب گام برداریم
عباسی بیان کرد: از نظر بنده بهترین راهکار برای بهینه سازی مصرف آب 
در حوزه خانگی در وهله اول آموزش و در گام بعدی اجرای سیاست های 
قیمتی است. باید آموزش های بهینه سازی مصرف از دوران کودکی آغاز و 
از طریق صدا و سیما این موضوع دنبال شود. شخصیت های کارتونی خیلی 

می توانند در آموزش مصرف صحیح به مردم مؤثر باشند.
به خانه  لیتر آب  برای رساندن یک  اگر همان هزینه ای که  به گفته وی 
محاسبه  هم  را  شبکه  نگهداری  هزینه  و  کرده  محاسبه  را  می شود  صرف 
کنیم هم آبفای کشور درآمد لازم را برای اصلاح و نگهداری شبکه دارد 
باید به  ابتدا  و هم مردم نیز به سمت کنترل مصرف گام برمی دارند. پس 
مردم آموزش داده شود سپس سیاست ها به گونه ای باشد که قیمت واقعی 

از مشترکان گرفته شود.

فریدون عباسی عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی و نماینده کازرون: 

رئیس اتاق مشترک ایران و چین خاطر نشان کرد: 92 درصد محصولاتی 
بخش های  که  است  نفتی  محصولات  پایه  بر  می شود  صادر  چین  به  که 
حاکمیتی آن را دنبال می کنند و 8 درصد باقی مانده که بخش خصوصی 
دنبال می کند محصولاتی چون فرش، خشکبار، زعفران و صنایع دستی را 

شامل می شود.
مجیدرضا حریری در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، ایران را بازاری 
روند  آزادسازی  افزود:  و  کرد  معرفی  چینی  خودروهای  برای  مناسب 
فراهم  واردات خودروی چینی  برای  را  زمینه ها  ایران  واردات خودرو در 
می کند. اما ازآنجایی که وزارت صمت در آیین نامه واردات خودرو سقف 
قیمتی تعیین کرده است این مسئله باعث شد قدرت انتخاب زیادی نداشته 

باشیم و نتوانیم به برندهای اروپایی، ژاپنی و کره ای فکر کنیم.
رنج  در  چینی  موجود  بیشتر خودروهای  اینکه  بیان  با  اقتصادی  فعال  این 
قیمت ۱۰ تا 2۰ هزار یورو هستند، گفت: به نظر می رسد با این سقف قیمت 
این مسئله را  بازار را خودروهای چینی تصاحب کند و  از  بخش بزرگی 

نمی توان برای بازار مثبت یا منفی ارزیابی کرد.
رئیس اتاق مشترک ایران و چین ابراز کرد: قدرت خرید مردم مشخص 
است و بر اساس مناسبات اقتصادی دهه اخیر، توان خرید مردم به شدت 
کاهش پیدا کرد و خرید خودرو 2۰ هزار یورویی با احتساب عوارض و 
مالیات اقتصادی نخواهد شد. اینجا این پرسش مطرح است که چند درصد 

مردم می توانند خودرو با این نرخ خریداری کنند؟
وی در پاسخ به این پرسش که آیا واردات خودرو می تواند بازار داخلی را 
به تعادل برساند؟ گفت: به نظر می رسد خودروهایی اروپایی پیشتازی خود 
را از نظر قیمتی در بازار حفظ کنند؛ و بخشی از طبقه متوسط می توانند با 

یک میلیارد تومان خودروهای چینی خریداری کنند.
یک  از  بالاتر  خودرو  خرید  به  تمایلی  بازار  اینکه  بیان  با  حریری 
ایران  در  چینی  شرکت های  تحریم  دوره  در  گفت:  ندارد،  تومان  میلیارد 
کنند؛  تصاحب  را  ایران  بازار  از  بخشی  توانستند  و  سرمایه گذاری کردند 
هموارتر  کشورها  دیگر  به  نسبت  چینی  خودرو  واردات  امکان  همچنین 
در  چینی  خودروهایی  فروش  پس  خدمات  زیرساخت های  چراکه  است 

ایران وجود دارد و آنها چالاک تر می توانند وارد بازار ایران شوند.
به گفته این فعال اقتصادی؛ خودروهایی چینی توانسته در دنیا به رتبه های 
قابل قبولی برسد و بخشی از این خودروها استانداردهای اروپا را دریافت 
کردند. اما عوامل دیگری در واردات خودرو به ایران دخیل است و این 
خارج  رده  از  تکنولوژی  نظر  از  که  خودروهایی  که  دارد  وجود  احتمال 
هستند و یا از نظر ظاهری قدیمی هستند در ابتدای کار وارد کشور شوند. 
چین در صنعت خودرو به موفقیت های قابل توجهی دست یافته است به 
ویژه خودروهای برقی. این در حالیست که در ایران زمینه ای برای واردات 

خودرو برقی فراهم نشده است.
حریری چین را جزو اصلی ترین شرکای تجاری ایران معرفی کرد و افزود: 
چین شریک اول تجاری ایران و بیش از ۱3۰ کشور دنیا محسوب می شود 
و این مسئله به  دلیل تحریم محقق نشده است بلکه چین توانست شریک 
اول تجاری بسیاری از کشورهای منطقه از جمله عربستان، عمان، قطر و 

عراق شود.
رئیس اتاق مشترک ایران و چین با بیان اینکه نقش بخش خصوصی در 
تجارت خارجی گسترده نیست، افزود: آمار صادرات غیرنفتی نشان می دهد 
حدود 55 درصد صادرات غیرنفتی در سال گذشته و ۶ ماه نخست بر پایه 
صادرات محصولات نفتی است و مشتقات آن از جمله گاز و محصولات 
و  باشد  عامل  نمی تواند  خصوصی  بخش  روند  این  در  است.  پتروشیمی 
شرکت های حاکمیتی نقش مهمی در این تجارت دارند. همچنین 2۴ درصد 
هم  بخش  این  که  است  معدنی  محصولات  حوزه  در  خارجی  تجارت  از 
در انحصار شرکت های حاکمیتی است. به عبارت دیگر سهم شرکت های 

حکومتی در تجارت خارجی حدود 8۰ درصد است.
وی تاکید کرد: 92 درصد محصولاتی که به چین صادر می شود بر پایه 
دنبال می کنند و 8  را  است که بخش های حاکمیتی آن  نفتی  محصولات 
چون  محصولاتی  که  می کند  دنبال  خصوصی  بخش  را  مانده  باقی  درصد 
فرش، خشکبار، زعفران و صنایع دستی را بخش خصوصی به چین صادر 

می کند.
حریری در پایان با اشاره به مجوزهای جدیدی که در 7 ماه نخست سال 
جاری برای تجارت با چینی ها دریافت شده است، گفت: مجوزهای جدید 
لبنی  محصولات  میگو،  و  ماهی  از  اعم  شیلاتی  محصولات  صدور  برای 
به چین  اقلام  این  رقم صادرات  اما  دریافت کرده ایم  به چین  مرکبات  و 
چشم گیر نیست و نیاز به بازاریابی بیشتر دارد. امیدواریم بعد از اتمام دوره 
قرنطینه بیماری کرونا در چین امکان رفت وآمد بیشتر به این کشور فراهم 
و بتوان با حضور در نمایشگاه ها و کنفرانس ها محصولات جدید را به این 

بازار بشناسانیم.

صدرو مجوزهای جدید صادراتی

اردوغان:

مصمم به بنای عصر ترکیه هستیم


